
\\\ OTWOCK 

Ktoś powiadomił prokuraturę, 
a ta zgłosiła sprawę  
do wojewody, który z kolei 
zaskarżył uchwałę. Teraz  
za parkowanie trzeba będzie 
więcej zapłacić?

W e wtorek (25 lutego) odbyła 
się sesja Rady Miasta Otwocka, 

podczas której omawiano zmiany w 
funkcjonowaniu strefy płatnego parko-
wania oraz wprowadzenie nowej Karty 
Mieszkańca, która da pewne przywileje 
osobom, które płacą podatki w Otwo-
cku. 

Radni rozpatrywali projekt uchwa-
ły dotyczący modyfikacji przepisów o 

płatnym parkowaniu. Dotychczasowe 
rozwiązania, w tym możliwość bez-
płatnego parkowania przez pierwszą 

godzinę, okazały się niezgodne z obo-
wiązującymi przepisami. Płatne strefy 
zaczęły obowiązywać w 2022 roku. 
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Funkcjonariusze z Otwocka oraz Pragi Południe zatrzymali wszystkie osoby, 
podejrzane o rozbój w Józefowie

Nowe stawki za parkowanie

W mieście jest kilka stref płatnego parkowania m.in. przy ul. Andriollego  
przy skwerze
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czytaj na str. 3

\\\ JÓZEFÓW 
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\\\ CELESTYNÓW 

Ta inwestycja, choć 
strategiczna, od lat nie ma 
szczęścia do realizacji. 
Czy tunel drogowy na ulicy 
Jankowskiego powstanie? 
Pojawił się konflikt pomiędzy 
dwoma samorządami.  
O czym rozmawiano podczas 
sesji powiatu? 

I nwestycja czeka na realizację już od 
kilku lat, trafiła nawet do sądu i na-

dal budzi emocje wśród mieszkańców. 
Pierwotnie tunel drogowy na powiato-

wej ul. Jankowskiego w Celestynowie 
miał powstać podczas modernizacji 
linii kolejowej, jednak sprzeciw części 
mieszkańców zablokował ten proces. 
Później okazało się, że tunel jest po-
trzebny, więc gmina podjęła starania 
o jego budowę, ale pojawiło się wiele 
trudności. W 2021 roku udało się ure-
gulować stan prawny i planowano, że 
budowa ruszy w 2023 roku. Gmina 
rozstrzygnęła nawet przetarg.

\\\   Problemy  
z finansowaniem  
inwestycji

Od roku trwają przygotowania do 
budowy bezkolizyjnego skrzyżowania 
z linią kolejową wraz z przyległym 
układem drogowym. Koszt inwestycji 
przekracza 40 mln zł. Gmina zabez-
pieczyła w budżecie ponad 10 mln zł, 
Polskie Linie Kolejowe dołożą ok. 13 
mln zł, a Województwo Mazowieckie 
– 4 mln zł. Starostwo powiatowe zade-
klarowało wkład w wysokości 2,5 mln 

zł. Mimo to nadal brakowało znacznej 
kwoty, dlatego Urząd Gminy Celesty-
nów rozpoczął rozmowy z władzami 
powiatu otwockiego w sprawie pozy-
skania dodatkowych funduszy ze Skar-
bu Państwa. Ponieważ ul. Jankowskiego 
jest drogą powiatową, tylko starostwo 
mogło ubiegać się o te pieniądze. Wła-
dze powiatu zobowiązały się do pomo-
cy w ich pozyskaniu.

\\\   Uchwała,  
której nie przygotowano

Władze powiatu otwockiego mia-
ły szansę pozyskać ponad 15 mln zł z 
budżetu państwa na budowę tunelu 

na ul. Jankowskiego, jednak nie przy-
gotowano wymaganej uchwały. Sesja 
Rady Powiatu odbyła się 27 lutego, tuż 
przed ostatecznym terminem złożenia 
wniosku o dofinansowanie. Radny To-
masz Wygladała przypomniał, że wraz 
z innymi radnymi wniósł o przygoto-
wanie uchwały, lecz dokumentu nie 
sporządzono na sesję 27 lutego. – Tym 
samym powiat zaprzepaścił realną 
szansę na realizację tej inwestycji w 
najbliższym czasie. Prawdopodobnie 
przepadnie prawie 20 mln zł, które 
gmina z wielkim trudem pozyskała – 
komentuje Urząd Gminy Celestynów.  I 
podkreśla, że w związku z tą sytuacją, 
gmina jak również mieszkańcy będą 
stanowczo domagać się od powiatu, 
jako zarządcy drogi realizacji budowy  
tunelu.  

\\\   Spór o odpowiedzialność  
za dokumentację

Podczas sesji Paweł Walo, członek 
Zarządu Powiatu, zaznaczył, że staro-

stwo popiera budowę tunelu, jednak 
gmina powinna już dawno przejąć dro-
gę i samodzielnie starać się o fundu-
sze. – Prosiliśmy wójta o dokumentację 
inwestycji, ale otrzymaliśmy ją dopiero 
dzień przed sesją i to niekompletną. 
Powiat miał złożyć wniosek na prawie 
50 mln zł bez pełnej dokumentacji?! – 
podkreślał Walo.

Radny Dariusz Kołodziejczyk za-
apelował o przekazanie stanowiska 
Zarządu Powiatu do gminy Celestynów 
i jej radnych, aby mieszkańcy poznali 
przyczyny tego stanu rzeczy. – Na po-
czątku stycznia Zarząd Powiatu popro-
sił o dokumentację, a wójt obiecał ją 
przekazać po 30 stycznia. Ostatecznie 
trafiła do nas dopiero dzień przed se-
sją. Przez dwa miesiące nie mogli tego 
zrobić? – komentował podczas sesji 
Kołodziejczyk. I zapewniał, że zarów-
no powiat, jak i rada są za budową  
tunelu.

– Nie chcę być radnym, który po-
dejmie się realizacji inwestycji wartej 
50 mln zł i wpędzi powiat w proble-
my, zwłaszcza że gmina w najbliższym 
czasie może przejąć drogę, zdobyć 
zewnętrzne dofinansowanie i szybko 
zrealizować budowę tunelu – zazna-
cza radny powiatowy. I mówi wprost, 
że w Otwocku i Józefowie nie trzeba 
było dokładać do budowy tuneli, a w 
Celestynowie trzeba (!).

Dziś zwróciliśmy się o szczegóło-
we wyjaśnienia do Starostwa Powiato-
wego w Otwocku oraz Urzędu Gminy 
Celestynów. 

\\\   Wątpliwości władz  
powiatu otwockiego  
dotyczące budowy tunelu  
w Celestynowie

Zarząd Powiatu Otwockiego przed-
stawił swoje stanowisko w sprawie in-
westycji, wskazując na liczne problemy 
formalne i finansowe:
• Brak wymaganych dokumentów 
od gminy Celestynów – Termin skła-
dania wniosków upływał 28 lutego 
2025 r., jednak wójt przesłał niezbęd-
ne dokumenty dopiero 26 lutego. Tak 
krótki czas uniemożliwił powiatowi 
odpowiednie przygotowanie wniosku.
•Decyzja ZRID (zezwolenie na bu-
dowę) należy do gminy – Gmina jest 
formalnym inwestorem, ale sama za-
skarżyła wydaną decyzję. Jeśli zosta-

nie uchylona, wstrzyma to realizację 
inwestycji.
• Decyzja ZRID wydana na gminę – 
Aby złożyć wniosek o dofinansowanie z 
rezerwy, decyzja powinna być wydana 
na powiat, a nie na gminę.
• Ryzyko utraty dotacji z Wojewódz-
twa Mazowieckiego – Gmina Cele-

stynów otrzymała 4 mln zł na swoje 
zadanie. Jeśli inwestycja zostanie prze-
jęta przez powiat, środki mogą zostać 
utracone, ponieważ dotacja była prze-
znaczona na projekt gminny, a nie po-
wiatowy.
• Nieprawidłowe przypisanie dota-
cji – 4 mln zł dotacji zapisano w bu-
dżecie gminy w rozdziale dotyczącym 
„dróg powiatowych”, mimo że gmina 
nie zarządza tymi drogami. Może to po-
wodować problemy z prawidłowym 
rozliczeniem środków.
• Brak dostępu do umowy z wyko-
nawcą – Powiat nie uczestniczył w wy-
borze wykonawcy, ale miałby przejąć 
inwestycję i realizować ją na podstawie 
umowy zawartej przez gminę. Nie wia-

domo, czy umowa przewiduje możli-
wość przejęcia inwestycji przez inny 
podmiot, a ewentualna zmiana może 
skutkować roszczeniami finansowymi. 
Powiat nie zna jej warunków.
• Niepewność dotycząca roszczeń i 
kosztów dodatkowych – Jeśli wyko-
nawca lub inne podmioty zgłoszą do-

datkowe roszczenia, nie wiadomo, kto 
pokryje te koszty, które mogą sięgać 
kilku milionów złotych.
• Brak gwarancji pełnego dofinan-
sowania – Średnia dotacja na inwe-
stycje drogowe w Mazowszu wynosi 
4,5 mln zł, podczas gdy gmina zakłada 
uzyskanie 15 mln zł. Otrzymanie tak 
wysokiego dofinansowania jest mało 
prawdopodobne.

Mimo to Zarząd Powiatu popiera 
budowę tunelu i sugeruje alternatyw-
ne źródła finansowania, np. Rządowy 
Fundusz Rozwoju Dróg, który oferuje 
do 80% dofinansowania. Powiat de-
klaruje wsparcie finansowe, jeśli gmina 
zdecyduje się na tę opcję.

Agnieszka Jaskulska

Czy przepadną miliony na budowę tunelu?  
Spór między powiatem a gminą
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Przejazd kolejowo-drogowy na ul. Jankowskiego w Celestynowie

Wizualizacja planowanego tunelu
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Wizualizacja planowanego tunelu
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\\\ JÓZEFÓW 

Do napaści doszło w jednym 
z domów w Józefowie. 
Kryminalnym udało się już 
zatrzymać czterech sprawców.

W środę (26 lutego) około godziny 
18:00 nieznani sprawcy wtar-

gnęli do domu jednorodzinnego w Józe-
fowie, który znajdował się na terenach 
zalesionych (pomiędzy Michalinem a 
Falenicą). Do budynku weszło dwóch 
zamaskowanych mężczyzn, którzy 
zaatakowali mieszkające tam starsze 
małżeństwo.

\\\   Użyli gazu  
i paralizatora

Sprawcy byli agresywni wobec 
seniorów. – Zamaskowani napastnicy 
przy użyciu gazu i paralizatora obez-
władnili i skrępowali 70-latka oraz jego 
żonę – wyjaśniają policjanci z Komendy 
Stołecznej Policji. Sprawcy szukali kosz-

towności i pieniędzy. Ukradli niedużą 
kwotę.

– Mężczyźni zostali spłoszeni przez 
sąsiada napadniętego małżeństwa i 
uciekli do pobliskiego lasu – wyjaśniają 
funkcjonariusze. 

\\\   W poszukiwaniach  
brał udział pies tropiący

Na miejscu interweniowała policja, 
straż pożarna i karetka pogotowia. – 
Poszkodowana osoba potrzebowała 
pomocy medycznej, ale nie wymagała 
hospitalizacji – mówi podkomisarz Pa-
tryk Domarecki z Komendy Powiatowej 
Policji w Otwocku. I dodaje, że do akcji 
poszukiwawczej sprawców wezwano 
także policjanta z psem tropiącym. 
Wystawiono także punkty kontrolno-

-blokadowe. Obława na bandziorów 
trwała wiele godzin.

\\\   Zatrzymania w Otwocku, 
Falenicy i w Warszawie

W piątek (28 listopada) policja po-
informowała, że funkcjonariusze z Ot-
wocka oraz Pragi Południe zatrzymali 
wszystkie osoby, podejrzane o rozbój w 
Józefowie. – Mężczyzn podejrzanych o 
rozbój zatrzymano w Otwocku, War-
szawie i Falenicy. To Polacy w wieku 35, 
38, 40 i 62 lat. Dwóch z nich wpadło w 
ręce policji około trzy godziny po na-
padzie (w związku z innym przestęp-
stwem) – podkreślają mundurowi ze 
stołecznej policji. Dalsze czynności są 
w toku.

Agnieszka Jaskulska

\\\ OTWOCK 

Urzędnicy miejscy mają 
ambitne plany. Zmodernizują 
nie tylko stary bazarek 
w centrum, ale także 
zagospodarują dziki parking  
w jego okolicy.

M iasto przygotowuje się do mo-
dernizacji starego bazarku w 

centrum, na terenie przy ulicach: Or-
lej, Pod Zegarem i Andriollego, gdzie 
powstanie nowoczesny dwukondyg-
nacyjny budynek usługowo-handlowy 
w stylu świdermajer. W ramach inwe-
stycji zostanie przebudowana ul. Orla, 
wraz z przystankami autobusowymi. 
W okolicy bazarku będzie realizowana 
jeszcze jedna duża miejska inwestycja. 

\\\   Zagospodarują  
teren przy torach

Skrzyżowanie ul. Orlej i ul. Świ-
derskiej przy bazarku Rampa zostanie 
przebudowane. W tym miejscu powsta-
nie – rondo. Kolejne zostanie wybudo-
wane na skrzyżowaniu ul. Górnej i ul. 
Rzemieślniczej (przy supermarkecie). 
Te dwa ronda są zaplanowane w ra-
mach realizacji budowy pętli autobuso-
wej pn. „Budowa zajezdni autobusowej 
wraz z infrastrukturą techniczną i bu-
dynkiem stanowiącym zaplecze socjal-
ne”. Zajezdnia ma powstać na niezago-
spodarowanym terenie wzdłuż torów 
na wysokości peronów na PKP Otwock. 

Obecnie znajduje się tam dziki parking, 
gdzie od lat pasażerowie zostawiają au-
ta, aby przesiąść się do pociągu. Chodzi 
m.in. o teren około 4000 m², który na-
leży do PKP S.A. (miasto chce wynająć 
ten teren), a także sąsiednią działkę, 

gdzie znajdują się stare magazyny z 
dawną kolejową rampą. Ten teren – na 
wysokości nastawni kolejowej – kupił 
otwocki ratusz. 

\\\   Co planuje miasto? 
– Stary budynek zostanie wyburzo-

ny, a na jego miejscu powstanie nowo-
czesna zajezdnia autobusowa, z której 
będą odjeżdżały autobusy do Warsza-
wy oraz do sąsiednich gmin – mówi 
prezydent Otwocka Jarosław Margiel-
ski. I dodaje, że przystanek autobuso-
wy, który znajduje się na ul. Świderskiej 
przy wieży ciśnień, zostanie przeniesio-
ny na teren przy dworcu kolejowym 
(na wysokości bazaru „Rampa”). 

\\\   Pętla autobusowa,  
przystanki i duży parking

W ramach inwestycji część budyn-
ków zostanie wyburzona, a w ich miej-
scu powstanie pętla autobusowa umoż-
liwiająca sprawne zawracanie oraz 

postój kilku autobusów. Przewidziano 
także budowę budynku socjalno-sani-
tarnego dla kierowców. Na terenie po-
wstaną nowe przystanki autobusowe 
z wiatami (zaplanowane przy wyjściu 

z peronów i przejścia podziemnego do 
dworca kolejowego), a także postój tak-
sówek i duży parking na kilkadziesiąt 
aut (tam, gdzie obecnie mieszkańcy na 
dziko parkują auta).

Inwestycja obejmie również budo-
wę systemu odwodnienia, w tym kana-
lizacji deszczowej, oraz nowych chodni-
ków, w tym łączącego ul. Samorządową 
z ul. Górną. Dodatkowo zaplanowano 

montaż nowoczesnego oświetlenia, 
systemu monitoringu oraz zagospoda-
rowanie przestrzeni wraz z nasadze-

niami zieleni. Miasto planuje najpierw 
wybudować zajezdnię autobusową i 
zagospodarować teren wzdłuż torów, 
a w kolejnym etapie zostaną wybudo-
wane dwa ronda. 

\\\   Dwa ronda
Pierwsze powstanie na skrzyżo-

waniu ul. Orlej i ul. Świderskiej (przy 
„Rampie”), a drugie na skrzyżowaniu 
z ul. Świderskiej z ul. Rzemieślniczą 
(obok supermarketu), gdzie autobusy 
będą wyjeżdżać z zajezdni. 

Przetarg na realizację inwestycji 
został rozstrzygnięty w 2024 roku. W 
postępowaniu wzięły udział trzy przed-
siębiorstwa, a najkorzystniejszą ofertę 
przedstawiła firma Tomiraf z Woli Kar-
czewskiej, która ma na swoim koncie 
wiele inwestycji drogowych m.in. dla 
otwockiego ratusza i starostwa. Lo-
kalna firma – na zlecenie otwockiego 
samorządu – wybuduje zajezdnię za 
ponad 6,6 mln zł. 

Tekst i zdjęcia 
Agnieszka JaskulskaBrutalny napad na seniorów

Ronda, parking i zajezdnia autobusowa
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Obława trwała  
wiele godzin

Na placu przy peronach (od ul. Orlej) od lat funkcjonuje dziki parking

Miasto planuje zagospodarować teren i stworzyć zajezdnię autobusową

Na skrzyżowaniu ul. Orlej i ul. Świderskiej powstanie rondo
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\\\ WIĄZOWNA 

Ta inwestycja czeka  
na realizację od 2015 roku.  
Po latach oczekiwania jest 
zielone światło na budowę 
kompleksu handlowego  
w Góraszce.

I nwestycja na terenie dawnego lądo-
wiska w Góraszce w gminie Wiązow-

na od niemal dekady budzi zaintere-
sowanie nie tylko wśród okolicznych 
mieszkańców, ale także powiatu ot-
wockiego, garwolińskiego czy Wawra. 
Pierwotnie miało tu powstać ogromne 
centrum handlowe o nazwie „Koloro-
we Życie”. Projekt ten był realizowany 
z wielkim rozmachem, ale inwestycja 
utknęła w martwym punkcie. Według 
pierwotnych założeń galeria miała zo-
stać oddana do 2015 r. Kiedy pierw-
szy inwestor planował rozpoczęcie 
budowy centrum handlowego w Gó-
raszce, na drodze inwestycji najpierw 
stanęli ekolodzy, potem biurokracja, 
a na koniec drogowcy. Okazało się, że 
właśnie wtedy rozpocznie się moder-
nizacja dawnej drogi krajowej nr 17. 
Budowa w Góraszce jest olbrzymim 
przedsięwzięciem logistycznym, dla-
tego inwestorzy czekali, aż zakończy 
się przebudowa tras S2 i S17. Finalnie 
„ekspresówki” były gotowe (z opóźnie-
niem), a budowa „Kolorowego Życia” 
na kilka lat stanęła w martwym punk-
cie. W najbliższych latach to się jednak 
zmieni.

\\\   Kilka lat przygotowań  
do realizacji

Inwestorem, który ostatecznie wy-
buduje ogromne centrum handlowe w 
Góraszce o łącznej powierzchni ponad 

45 tys. m², jest spółka General Aviation. 
Za realizację inwestycji odpowiada ze-
spół Nhood Services Poland, powiązany 
z koncernem Auchan. Projekt był przy-
gotowywany od kilku lat. Koszt uzbro-
jenia całego terenu wyniósł 60 mln zł. 
Wykonane zostały drogi dojazdowe i 
bezkolizyjne wiadukty. Wybudowano 
także podwójne i niezależne zasilanie 
w energię elektryczną, doprowadzono 
kanalizację, gazociąg, rozbudowano 
oczyszczalnię ścieków i stację uzdat-
niania wody – informowaliśmy o tym w 
2023 i 2024 roku. Obecnie zakończono 
procedury i inwestor przygotowuje się 
do rozpoczęcia realizacji ogromnego 
przedsięwzięcia. – Firma Nhood ma 
już pozwolenie na budowę pierwszego 
etapu „Projektu Góraszka”, które po-
wstanie na terenie dawnego lotniska. 
W pierwszej kolejności powstanie in-
frastruktura techniczna dla partnerów 
zewnętrznych. Potem rozpocznie się 
budowa samego centrum handlowe-
go, która potrwa dwa lata – informuje 
Urząd Gminy Wiązowna. 

\\\   Dziesiątki sklepów  
i ogromny parking

Na 28 hektarach zaplanowano 
ogromny kompleks rozrywkowo-han-
dlowy. – W ramach projektu powstanie 
wielofunkcyjny kompleks obiektów o 
GLA ponad 45 tys. m², a także aqua-
park, wielkopowierzchniowy sklep bu-
dowlany, obiekty gastronomiczne typu 
drive-thru oraz stacja paliw – mówiła w 
rozmowie z „Przeglądem” w 2023 roku 
Anna Będkowska, kierownik projektu 
w Nhood Services Polska. W ramach 
kompleksu o powierzchni 45 tys. m² 
znajdą się retail park, outlet, hipermar-
ket, centrum medyczne, centrum fit-
ness, strefa restauracyjna, park wodny 

i park rozrywki, stefa zabaw oraz kino. 
Nhood Services Poland zakłada, że w 
przyszłości klienci będą mogli korzy-
stać z ponad 100 sklepów. Do dyspo-
zycji klientów powstanie ponad 1700 
miejsc parkingowych.

\\\   Obiekt handlowy  
nowej generacji

Nowoczesny obiekt w Góraszce bę-
dzie otoczony zielenią i otwartą prze-
strzenią, harmonijnie łącząc funkcje 
handlowe, usługowe, gastronomiczne, 
rozrywkowe i sportowe. Częściowo 
zadaszone pasaże handlowe zapewnią 
otwartość na otoczenie. Architektura 

nawiązuje do natury, mazowieckiego 
rzemiosła i historii lotniska. Projekt 

zakłada wykorzystanie lokalnych 
materiałów, niskie zużycie energii ze 
źródeł odnawialnych oraz ekologiczne 
rozwiązania, takie jak panele fotowolta-

iczne, retencja wody deszczowej, ogro-
dy deszczowe i zielone dachy. Będzie to 

obiekt nowej generacji, jakiego jeszcze 
w Polsce nie było.

\\\   Kolejne centrum  
handlowe przy S17

W grudniu ubiegłego roku pisali-
śmy o innym dużym centrum handlo-
wym, które ma powstać przy trasie S17, 
na wysokości ul. Sołtana w Otwocku 

oraz Narodowego Centrum Badań Ją-
drowych w Świerku. W tym miejscu 
planowany jest duży park handlowy. In-
westorem nowego obiektu, noszącego 
nazwę Świderek, jest firma Redkom De-
velopment, realizująca liczne projekty 
komercyjne zarówno w Polsce, jak i za 
granicą. Obecnie planuje budowę kom-
pleksu w Otwocku o łącznej powierzch-
ni około 23 000 metrów kwadratowych 
oraz parkingu na ponad 800 miejsc. W 
ramach inwestycji przewidziano około 
30 sklepów i punktów usługowych, w 
tym duży sklep spożywczy. Inwestor 
nie zdradza jednak jeszcze nazw kon-
kretnych najemców, informując je-
dynie, że trwa proces komercjalizacji 
obiektu. Otwarcie parku handlowego 
Świderek planowane jest na 2026 rok.

Agnieszka Jaskulska 

Jest zielone światło dla „Projektu Góraszka”
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Na terenie po dawnym lotnisku rozpocznie się budowa kompleksu handlowego

To będzie obiekt handlowy, jakiego jeszcze w Polsce nie było  Na terenie  
kompleksu handlowo-rozrywkowego znajdzie się 100 sklepów i kino

\\\ KARCZEW 

Burmistrz Michał Rudzki 
podpisał umowę  
na wykonanie dokumentacji 
projektowej parku linowego.

W piątek (21 lutego) w mediach 
społecznościowych burmistrz 

gminy Karczew ogłosił, że podpisano 
umowę na projekt miniparku linowego.

– Inwestycje planujemy zlokalizo-
wać przed wejściem do hali sportowej 
w Karczewie (od strony ul. Boh. Wester-
platte). W planie jest realizacja prze-
strzeni przyjaznej całym rodzinom, w 
tym zwłaszcza dla dzieci i młodzieży, 
poprzez budowę miniparku linowego 
zlokalizowanego między sosnami ros-
nącymi w lasku przed halą. Ponadto tuż 
przy wjeździe planujemy budowę toru 
typu pumptrack dla rowerów, hulajnóg 
i rolkarzy o długości 200 mb. Wśród 
tych atrakcji planujemy wkomponowa-

nie obiektów małej architektury takiej 
jak ławki, kosze na śmieci czy też sto-
jaki na rowery – powiedział burmistrz.

\\\   Urząd już zlecił  
wykonanie dokumentacji

To jednak nie koniec. Inwestycja 
obejmie też znajdujący się obok szkoły 
łącznik.

– Oprócz tego, planujemy tam bu-
dowę miejsc parkingowych na terenie 
przy łączniku między halą sportową i 
Szkołą Podstawową nr 2 w Karczewie, 
tak aby podnieść komfort korzystają-
cych z atrakcji, oferowanych przez Cen-
trum Kultury i Sportu – dodał Michał 
Rudzki.

Urząd zlecił wykonanie komplek-
sowej dokumentacji projektowej. Bur-
mistrz podkreślił, że plany powinny być 
gotowe do połowy roku. Jak udało nam 
się dowiedzieć, obecnie trudno jest po-
dać dokładną sumę, za jaką inwestycja 
zostanie wybudowana.

\\\   Liczą na dotację  
z ministerstwa

– Za wcześnie, żeby mówić o osta-
tecznych kosztach tej inwestycji, bę-
dziemy je znać dopiero po wykonaniu 
niezbędnej dokumentacji. Jako Gmina 
jesteśmy skuteczni w pozyskiwaniu 
środków zewnętrznych z funduszy 
unijnych czy krajowych, dlatego cze-
kamy na ogłoszenie kolejnych pro-
gramów dotacyjnych Ministerstwa 
Sportu i Turystyki w zakresie rozwoju 
infrastruktury sportowej i rekreacyjnej, 
czy też samorządu województwa ma-
zowieckiego. Przedmiotowe zadanie 
planujemy do realizacji w 2026 roku 
– wyjaśnił włodarz.

Minipark będzie dostępny dla ca-
łych rodzin. Ma służyć nie tylko dzie-
ciom, lecz także osobom dorosłym.

– Wspólnie z Radą Miejską w Kar-
czewie chcemy, aby nasza Gmina była 
przyjazna dla wszystkich pokoleń. Je-
steśmy głęboko przekonani również, 

że nic tak nie wzmacnia więzów ro-
dzinnych i towarzyskich jak wspólne 
spędzanie wolnego czasu na różnych 
aktywnościach sportowych. Inwestycja 
ta również zwiększy atrakcyjność Cen-
trum Kultury i Sportu. Przypomnę, że to 
kolejna obszar zmian, jakie czeka hala i 
teren wokół niej. Niebawem ogłosimy 
przetarg na kompleksową termomo-

dernizację obiektu, na które to zadanie 
otrzymaliśmy ponad 3 mln zł dotacji z 
#KPO z Ministerstwo Kultury i Dziedzi-
ctwa. Dodatkowo, pracujemy również 
nad pozyskaniem dodatkowych fun-
duszy na modernizację orlika na ulicy 
Otwockiej (na tyłach hali sportowej) 
– podkreślił Michał Rudzki.

Agnieszka Deja

Park linowy – inwestycja na 2026 rok
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Minipark ma służyć zarówno dzieciom, jak i osobom dorosłym
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Łukasz Malczyk, znany z wieloletniego 
wsparcia Ośrodka poprzez organizację róż-
norodnych zbiórek, nie mógł pozostać obo-
jętny na ten apel. W niezwykle krótkim cza-
sie, bo już cztery dni po ogłoszeniu apelu, 
28 lutego 2025 roku, Fundacja dostarczyła 
całą paletę mleka modyfikowanego, wraz 
z kaszkami i obiadkami w słoiczkach, dla 
potrzebujących niemowlaków z Otwocka.

Redakcja zapytała Łukasza Malczyka  
o tę inicjatywę. Oto co odpowiedział: „Od 
lat staram się wspierać IOP w Otwocku, or-
ganizując zbiórki i włączając się aktywnie  
w różne inicjatywy pomocowe. Tym razem 
również nie mogło być inaczej, ponieważ 

dobro naszych maluszków jest mi niezwykle 
bliskie. Udało się pozyskać na czas niezbędne 
mleko i dostarczyć je dzieciom – to dla mnie 
najważniejsze” – podkreśla Malczyk.

Działalność Łukasza Malczyka nie ogra-
nicza się tylko do wspierania niemowlaków. 
Aktywnie angażuje się w pomoc osobom 
w kryzysie bezdomności oraz zagrożonym 
ubóstwem w Otwocku, Warszawie i okolicz-
nych miejscowościach. W ubiegłym roku 

przekazał niemal 10 tysięcy litrów ciepłej 
zupy oraz kilka tirów warzyw, owoców, 
przetworów i innych produktów żywnoś-
ciowych dla osób w potrzebie. Jego za-
angażowanie pokazuje, jak ogromne zna-
czenie ma pomoc sąsiedzka i solidarność 
w trudnych czasach. Dzięki inicjatywom 
takim jak prowadzi Fundacja Ciepły Posiłek, 
wspólnie możemy tworzyć lepszą rzeczywi-
stość dla najbardziej potrzebujących.

Pilna pomoc dla potrzebujących 
niemowlaków
W odpowiedzi na apel Interwencyjnego Ośrodka Preadopcyjnego w Otwocku z dnia 24 lutego 2025 roku,  
dotyczący poważnych braków mleka modyfikowanego dla dzieci, Fundacja Ciepły Posiłek, na czele z lokalnym 
społecznikiem i działaczem Łukaszem Malczykiem, natychmiast podjęła działania mające na celu  
zorganizowanie potrzebnych produktów.

\\\ POWIAT 

W związku z nadchodzącymi 
zmianami w rozkładzie jazdy 
pociągów pasażerowie mogą 
spodziewać się kilku istotnych 
zmian w kursowaniu składów.

T o kolejna zmiana w rozkładzie po- 
ciągów. W niedzielę, 9 marca wej-

dzie w życie korekta rozkładu jazdy 

pociągów SKM i KM, która będzie obo-
wiązywała do połowy czerwca br. 

\\\   Zmiany na linii R7  
(Warszawa – Dęblin)

Na wniosek pasażerów wydłużo-
no relacje wybranych pociągów do i z 
Celestynowa:

• Pociąg nr 19515 – Warszawa 
Zachodnia (odj. 08:00) – Celestynów 
(przyj. 09:04)

• Pociąg nr 91510 – Celestynów 
(odj. 10:01) – Warszawa Zachodnia 
(przyj. 11:02)

• Pociąg nr 93517 – Grodzisk Ma-
zowiecki (odj. 12:31) – Celestynów 
(przyj. 14:02)

• Pociąg nr 91520 – Celestynów 
(odj. 15:01) – Warszawa Zachodnia 
(przyj. 16:02)

W ostatnich dniach na kolei wy-
stępowało sporo utrudnień w ruchu 

pociągów na linii Warszawa – Dęblin. 
Część składów była opóźniona, od-
wołana lub kursowała na skróconych 
trasach. 

Dlatego przed planowaną podróżą 
warto na bieżąco sprawdzać aktualne 
informacje o kursowaniu pociągów na 
stronie www.portalpasazera.pl 

Tekst i zdjęcie 
Agnieszka Jaskulska

Zmiany w rozkładzie 
pociągów

W marcu wejdzie w życie korekta rozkładu jazdy pociągów SKM i KM

\\\ REKORDZISTA MIAŁ PONAD 3 PROMILE! 
W ubiegłym tygodniu na drogach 
powiatu było znacznie więcej po-
licyjnych patroli. Piraci drogowi 
w okolicach Otwocka nie mają 
taryfy ulgowej.
Policjantów z otwockiej drogówki 
kontrolowali m.in. trzeźwość kie-
rowców. – Podczas działań funkcjo-
nariusze zatrzymali 7 nieodpowie-
dzialnych kierowców w tym sześciu 
na terenie Józefowa – mówi podko-
misarz Patryk Domarecki z Komen-
dy Powiatowej Policji w Otwocku. I 
podkreśla, że rekordzistą był 26-letni 
mieszkaniec Józefowa, zatrzymany w Józefowie, który prowadził Volvo, mając 
ponad 3 promile alkoholu w organizmie. – Mężczyzna posiadał zakaz prowa-
dzenia pojazdów. Policjanci zatrzymali 26-latka, a jego samochód odholowali 
na policyjny parking – mówi podkomisarz. I dodaje, że kolejny kierowca został 
zatrzymany w Otwocku.
Pijany – poszukiwany
– 48-latek wsiadł za kierownicę Opla pod wpływem alkoholu. Podczas czynności 
okazało się, że jego nazwisko widnieje w policyjnym systemie. Mężczyzna był 
poszukiwany przez Sąd Rejonowy w Kielcach. 48-latek miał do odbycia 5 miesięcy 
kary więzienia – wyjaśnia podkomisarz Patryk Domarecki.
Podczas drogowych kontroli funkcjonariusze zatrzymali także dwóch kierowców 
na ul. Wiązowskiej w Józefowie. – Pierwszy z nich to 27-latek, który kierował 
pod wpływem środków odurzających, kolejny to 36-letni obywatel Rosji, który 
wydmuchał 0,85 promila. Obaj mężczyźni zostali zatrzymani – wyjaśnia podko-
misarz Domarecki.

\\\ POWIAT 
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\\\ KARCZEW 

Miejski rynek przechodzi 
modernizację, a efekty 
prac widać gołym okiem. 
Sprawdziliśmy, kiedy 
będziemy mogli przechadzać 
się nowymi alejkami.

P rzypomnijmy, że Rynek Zygmunta 
Starego w Karczewie przechodzi 

metamorfozę, w ramach której mają 
powstać m.in. chodniki, nowe oświet-
lenie, przebudowana zostanie droga 
gminna, a także przeprowadzone zo-
staną zabiegi pielęgnujące zieleń.

Burmistrz gminy Karczew Michał 
Rudzki w mediach społecznościowych 
relacjonuje modernizację. Pod koniec 
lutego na karczewskim rynku pojawiła 
się fontanna, która latem będzie cie-
szyć oczy mieszkańców strumieniami  
wody.

– I karczewska fontanna już stoi! 
Już niedługo wytrysną z niej pierwsze 
strumienie wody, a wraz z tym pojawi 
się uśmiech i radość dzieci, ale również 
tych starszych Mieszkańców! Oprócz 
tego, wieczorami dysze wytryskające 
wodę będą super podświetlone. Już nie 
mogę się doczekać – napisał burmistrz 
na Facebooku 20 lutego.

\\\   Usunięto tylko  
chore drzewa

Kilka dni później Michał Rudzki 
opublikował zdjęcie betonowych mur-
ków z zamontowaną ławką. Jak pod-

kreślił włodarz – murek ma zostać pod-
świetlony listwą LED. Mieszkańcy w 
komentarzach dopytywali… o drzewa. 
Kilka sztuk zostało wyciętych podczas 
modernizacji. Michał Rudzki zapewnił 
jednak, że usunięto tylko te z drzew, 
które były w złej kondycji zdrowotnej, 
a na wycinkę wyraziło zgodę starostwo. 
Dodatkowo gmina zobowiązała się wy-
konać nowe nasadzenia w zamian usu-
niętych sztuk.

– Na zrewitalizowanym terenie po-
jawi blisko 20 tys. nowych nasadzeń 
niskopiennych (m.in. krzewy, mix by-
lin, pnącza, trawy) i wysokopiennych 
(ponad 60 nowych drzew). Mając na 

względzie dbałość o jakość i standard 
utrzymania nowej zieleni, zamonto-
wany został system automatycznego 
podlewania (zarówno linie skraplające, 
jak również zraszacze). Wszystko po to, 
aby zrewitalizowany teren cieszył oko 
jak najdłużej i został utrzymany w jak 
najwyższym standardzie – powiedział 
nam burmistrz gminy Karczew.

\\\   Finał w wakacje
Zapytaliśmy Michała Rudzkiego o 

planowane zakończenie prac.
– Zakończenie rewitalizacji planu-

jemy w lipcu. Jeśli nie pojawią się ja-
kieś nieprzewidziane okoliczności, to 
od połowy wakacji mieszkańcy będą 
mogli wypoczywać na kompleksowo 
zmodernizowanym Rynku Zygmunta 
Starego – wyjaśnił burmistrz.

Agnieszka Deja

Rynek pięknieje  
w oczach
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Na zrewitalizowanym terenie pojawi blisko 20 tys. nowych nasadzeń

\\\ OTWOCK 

Modernizacja ulicy 
Ślusarskiego przy terenach  
sportowych i basenie jest już  
w zaawansowanym etapie.

Dotychczas ulica Ślusarskiego była 
wąską uliczką pomiędzy osied-

lem a miejskimi terenami sportowymi 
(po dawnym OKS), gdzie powstanie 
stadion i kompleks basenów. Kilka 
miesięcy temu rozpoczęła się mo-
dernizacja ul. Ślusarskiego od ul. Kar-
czewskiej do ul. Andriollego i ronda  
przy cmentarzu.

\\\   Powstaną chodniki,  
ścieżka rowerowa i parking

Ulica będzie dwa razy szersza. Będą 
chodniki, przejścia dla pieszych, ścieżka 
rowerowa oraz miejsca postojowe dla 

około 150 samochodów. Obecnie wy-
konawca pracuje na odcinku na wyso-
kości osiedla i ul. Sportowej, gdzie nowa 

droga już nabrała kształtów. Są nowe 
chodniki i trwa budowa ścieżki rowe-
rowej i jezdni. Wyburzono także stary 
budynek na wysokości ul. Sportowej. 
Władze miasta planują także likwida-

cję starych garaży drewnianych i w tej 
sprawie kontaktują się z właścicielem 
tego terenu.

Na kolejnym etapie wykonawca 
zajmie się modernizacją odcinka w 
kierunku ul. Pułaskiego. 

Miasto przeznaczyło na moderni-
zację ul. Ślusarskiego 6,3 mln zł, z czego 
większość funduszy pochodzi z dofi-
nansowania rządowego. 

Pierwotny plan zakładał zakończe-
nie prac w ciągu pół roku, jednak zima 
pokrzyżowała plany drogowcom i ro-
boty się przesuną w czasie. Dlatego in-
westycja potrwa jeszcze kilka miesięcy.

Tekst i zdjęcia 
Agnieszka Jaskulska 

\\\ CELESTYNÓW 

Nielegalne punkty  
z automatami do gier od lat 
stanowią problem w wielu 
miejscowościach.

C hoć przepisy regulujące hazard w 
Polsce są surowe, wciąż pojawiają 

się lokale, gdzie są organizowane gry na 
automatach bez wymaganych zezwo-
leń. Takie miejsca często funkcjonują 
pod przykrywką zwykłych punktów 
usługowych lub sklepów, a ich dzia-
łalność jest dobrze ukrywana przed 
organami ścigania. Funkcjonariusze 
z otwockiej komendy we współpracy 
z Mazowieckim Oddziałem Celno-
-Skarbowym przeprowadzili kolejną 
skuteczną akcję wymierzoną w niele-
galny hazard. Tym razem ich działania 
doprowadziły do likwidacji punktu z 

automatami do gier na terenie gminy 
Celestynów. – W trakcie interwencji 
zabezpieczono cztery urządzenia oraz 
gotówkę w wysokości niemal 8 000 
zł – mówi podkom. Patryk Domarecki, 
oficer prasowy KPP Otwock.

\\\   Odpowiedzialność  
osób wynajmujących  
lokale

Służby regularnie prowadzą akcje 
wymierzone w nielegalne lokale hazar-
dowe, konfiskując automaty oraz pie-
niądze uzyskane z tej działalności. Za 
organizowanie gier hazardowych bez 
koncesji grożą surowe kary finansowe 
oraz odpowiedzialność karna. Posiada-
nie automatów do gier bez odpowied-
nich zezwoleń może skutkować karą 
finansową w wysokości 100 tys. zł za 
każde urządzenie. Odpowiedzialność 
ponoszą zarówno właściciele automa-
tów, jak i osoby wynajmujące lokale, w 
których są one instalowane. Zgodnie z 
Kodeksem Karno-Skarbowym, grozi im 
grzywna, kara pozbawienia wolności 
do 3 lat lub obie te sankcje łącznie.

Rafał Marzec

Ślusarskiego nabiera kształtów

Nalot na lokal z automatami

Obecnie wykonawca realizuje roboty na wysokości osiedla i ulicy Sportowej
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Podczas kontroli punktów  
handlowych policja odkryła jaskinię 
hazardu

Ulica będzie  
dwa razy szersza
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\\\ CELESTYNÓW 

W ostatnich dniach  
pasażerów idących  
do przejścia podziemnego 
spotkała śmierdząca 
niespodzianka.

C odziennie z przejścia podziemne-
go przy PKP Celestynów korzysta 

mnóstwo osób. Można tamtędy dostać 
się nie tylko na perony, ale także przejść 
na drugą stronę Celestynowa. Ostat-
nio mieszkańcy, którzy szli na dworzec 
kolejowy od strony ul. Św. Kazimierza, 
musieli zasłaniać nos. Tuż przy wejściu 
do tunelu podziemnego przy pawilo-
nach handlowo-usługowych gdzie znaj-

duje się m.in. kebab, kuchnia azjatycka, 
sklepiki mięsne, sklep motoryzacyjny, 
znowu śmierdziało. – Przy pawilonach 
znowu wyciekło szambo. Jeszcze tro-
chę a śmierdząca substancja popłynie 
do przejścia podziemnego. Szambo jest 
często przepełnione i wylewa. Dlaczego 
właściciel nie podłączy nieruchomości 
do kanalizacji? – komentuje mieszka-
niec Celestynowa. 

\\\   Jaka jest reakcja  
kolei i urzędu?

W tej sprawie skontaktowaliśmy 
się z PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. 
oraz Urzędem Gminy Celestynów. – 
Pawilony znajdują się poza granicą 
obszaru kolejowego. Granica obszaru 

kolejowego znajduje się w miejscu 
płotu oddzielającym infrastrukturę 
kolejową, czyli to śmierdzące rozlewi-
sko leży na działce należącej do gminy. 
Skontaktujemy się z urzędem gminy, 
aby m.in. przeprowadzili kontrole 
wycieku szamba i zadbali o posprzą-
tanie terenu – podkreśla Anna Zna-
jewska-Pawluk z zespołu prasowego  
PLK. 

Urząd Gminy Celestynów wyjaś-
nia, że pawilony należą do prywatnych 
właścicieli, którzy dzierżawią grunt 
od prywatnej osoby. – Wcześniej zda-
rzały się już sytuacje z wyciekiem nie-
czystości. Właściciel nieruchomości 
był wzywany do wyjaśnień i podjęcia 
odpowiednich działań w tym zakresie 
tj. regulaminowego opróżniania zbior-
nika. Kilkukrotnie zbiornik na ścieki 
był opróżniany. Niestety kilka tygodni 

temu sytuacja się powtórzyła. Pomi-
mo zgłoszenia tego faktu do właściciela 
zbiornik nie został opróżniony, wobec 
czego wójt gminy wystąpił z wnioskiem 
o ukaranie właściciela nieruchomości 
– zaznacza Urząd Gminy Celestynów. 

\\\   Czy jest możliwość  
podłączenia pawilonu  
do kanalizacji? 

– Zakład Gospodarki Komunalnej 
pisemnie poinformował właściciela 
działki i użytkowników pawilonów 
o konieczności podłączenia do nowo 
wybudowanej kanalizacji – podkreśla-
ją urzędnicy. I tłumaczą, że procedu-
ra ta wymaga spełnienia formalnych 
warunków i złożenia wniosku o przy-
łączenie, którego ważność wynosi 
dwa lata. Budowa przyłącza wymaga 
opracowania projektu, a jego reali-
zacja leży po stronie właściciela nie-
ruchomości. – Decyzję w tej sprawie 
podejmuje właściciel nieruchomości, 
który na własny koszt realizuje projekt 

i przyłącze – wyjaśniają celestynowscy  
urzędnicy. 

\\\   Jaki jest finał sprawy?
Zapytaliśmy urząd, czy może wpły-

nąć na właściciela, aby rozwiązał prob-
lem z szambem tak, by pasażerowie nie 
musieli się martwić o dotarcie do przej-
ścia pod torami. – Gmina podjęła w tej 
sprawie odpowiednie działania. Na 
podstawie przepisów wezwała właś-
ciciela budynku do natychmiastowego 
usunięcia problemu poprzez regularne 
opróżnianie szamba. Przeprowadzo-
no kontrolę i zobowiązano właściciela 
gruntu do przestrzegania przepisów 
dotyczących ochrony środowiska, w 
tym do utrzymania instalacji sanitar-
nych w należytym stanie. W związku z 
brakiem reakcji w ostatnim czasie wójt 
złożył wniosek o ukaranie właściciela 
nieruchomości – podkreśla Urząd Gmi-
ny Celestynów.

Tekst i zdjęcia
Agnieszka Jaskulska

Śmierdzący problem 
przy dworcu kolejowym

Pawilony należą  
do prywatnych właścicieli, 

którzy dzierżawią grunt 
od prywatnej osob

Prezydent Otwocka Jarosław Margiel-
ski przypomina, że zostały one wpro-
wadzone w miejscach, gdzie kierowcy 
zostawiali auta (na cały dzień) i np. 
przesiadali się do pociągu, przez co 
inni kierowcy musieli krążyć po cen-
trum, szukając wolnych miejsc m.in. na 
ul. Kupieckiej, Powstańców Warszawy 
czy Karczewskiej. Aby rozwiązać ten 
problem, miasto wprowadziło strefy 
z zerową opłatą za pierwszą godzinę, 
szczególnie dla osób, które chciały 
szybko załatwić sprawy w mieście i 
nie blokowały miejsca parkingowego 
przez cały dzień. 

Prezydent miasta podkreślił pod-
czas sesji, że w Otwocku strefy płatnego 
parkowania obejmują tylko pojedyn-
cze ulice, a kierowcy – jeśli są wolne 
miejsca – mogą zaparkować poza strefą 
(przy PKP i wieży ciśnień jest dostępny 
spory parking). Natomiast w wielu in-

nych miastach płatnym parkowaniem 
często objęte są całe dzielnice lub 
duże obszary, gdzie takiego wyboru  
nie ma.

\\\   Darmowa  
godzina niezgodna  
z przepisami

Niedawno okazało się, że otwo-
cka uchwała dotycząca stref płatnego 
parkowania jest niezgodna z przepi-
sami. Ktoś powiadomił prokuraturą, a 
ta zgłosiła sprawę do wojewody, który 
z kolei zaskarżył uchwałę. Organy nie 
chciały słuchać argumentów miasta 
i nakazały ustalenie nowych stawek 
opłat za parkowanie w strefach ob-
jętych płatnym postojem. Chodziło 
przede wszystkim o to, że pierwsza 
godzina była bezpłatna (większość sa-
morządów już zmieniła uchwałę m.in. 
Piaseczno czy Mińsk Mazowiecki).

\\\   Nowe rozwiązanie
Zgodnie z nowym projektem 

uchwały, pierwsza godzina postoju 
miała kosztować 3 zł, a każda kolejna o 
50 gr/1 zł więcej. Podczas długiej prze-
rwy w obradach, otwoccy radni spotka-
li się za kulisami, gdzie dyskutowali nad 
znalezieniem lepszego rozwiązania. I 
znaleźli. Okazało się, że podobne roz-
wiązanie jest stosowane w Piotrkowie 
Trybunalskim. 

Radny Jakub Kosiński złożył 
wniosek do uchwały, aby kierowcy 
mogli parkować bezpłatnie przez 30 
minut, pod warunkiem że pobiorą z 
parkometru zerowy bilet. Ulga ta by-
łaby dostępna tylko raz dziennie dla 
każdego pojazdu. Taka modyfikacja 
pozwoli spełnić wymogi prawne i 
jednocześnie ułatwić mieszkańcom 

szybkie załatwianie spraw w centrum  
miasta.

Finalnie wniosek radnego oraz ca-
łą uchwałę przyjęto (14 radnych było 
„za”, 1 osoba wstrzymała się, a 6 było 
nieobecnych).

\\\   Karta Mieszkańca  
to większe korzyści

Władze Otwocka zapowiedzia-
ły również przyspieszenie prac nad 
Kartą Mieszkańca, która będzie po-
wiązana z numerami rejestracyjnymi 
pojazdów i uprawni mieszkańców 
do ulg w strefie płatnego parkowa-
nia. Osoby płacące podatki w Otwo-
cku nie powinny płacić tyle samo co 
osoby spoza miasta – podkreślił pre-
zydent miasta. Karta Mieszkańca ma 
obejmować również zniżki na usłu- 

gi kulturalne, w tym bilety do kina czy  
teatru.

Nowa uchwała zacznie obowiązy-
wać po upływie 14 dni od ogłoszenia w 
Dzienniku Urzędowym Województwa 
Mazowieckiego. 

Agnieszka Jaskulska

Otwocka strefa  
płatnego parkowania:
1. Ul. Kupiecka
2. Ul. Andriollego
3. Ul. Pod Zegarem
4.  Ul. Andriollego – przy skwerze 

w centrum
5.  Ul. Powstańców Warszawy  

– na odcinku od numeru  
9 do numeru 13A

6.  Ul. Staszica – przylegające  
do Placu Niepodległości

7. Ul. Karczewska
Stawki opłat za postój:
•  Pierwsza 30 minut parkowania: 

bezpłatnie.
•  Kolejne 30 minut w pierwszej 

godzinie: 3,00 zł.
•  Druga godzina parkowania:  

3,50 zł.
•  Trzecia godzina parkowania: 

4,00 zł.
•  Każda kolejna godzina  

parkowania: 3,00 zł (było  
2,50 zł).

Nowe stawki za parkowanie
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Zgodnie z art. 13 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE  (tekst w języku polskim:  
Dziennik Urzędowy Unii Europejskiej, Nr 4.5.2016) (RODO), informujemy iż: a)    administratorem Pana/Pani danych osobowych jest Gmina Kołbiel ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel reprezentowana przez Wójta Gminy Kołbiel
Dane kontaktowe: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, tel. 25 757 39 92, fax. 25 757 39 97, email: gmina@kolbiel.pl b)    dane kontaktowe Inspektora Ochrony Danych: email: iodo@kolbiel.pl c)    Pana/Pani* dane osobowe przetwarzane są w celu prowadzenie rejestru korespondencji (przyjmowania korespondencji 
i udzielania na nią odpowiedzi) oraz wypełnienia przez administratora zadań określonych w przepisach szczególnych określających zakres jego działania np. wydawania decyzji administracyjnej, postanowienia lub innego działania wynikającego z przepisów prawa, umowy lub Pana/Pani zgody. d)    podstawą 
przetwarzania Pana/Pani danych osobowych jest niezbędność wypełnienia przez administratora danych obowiązku prawnego, a podstawą prawną są następujące przepisy: Ustawa z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t. j. Dz. U. z 2017 r., poz. 1875 ze  zm.), oraz rozporządzenie Prezesa Rady Ministrów 
z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych (Dz. U. Nr 14, poz. 67).e)    Pana/Pani dane osobowe możemy przekazywać i udostępniać wyłącznie podmiotom uprawnionym na 
podstawie obowiązujących przepisów prawa są nimi np.: sądy, organy: ścigania, podatkowe oraz inne podmioty publiczne, gdy wystąpią z takim żądaniem, oczywiście w oparciu o stosowną podstawę prawną. Pana/Pani dane osobowe możemy także przekazywać podmiotom, które przetwarzają je na zlecenie 
administratora tzw. podmiotom przetwarzającym, są nimi np.: podmioty świadczące usługi informatyczne, telekomunikacyjne, pocztowe i inne. Jednakże przekazanie Pana/Pani danych nastąpić może tylko wtedy, gdy zapewnią one odpowiednią ochronę Pana/Pani praw. f )     administrator danych nie ma 
zamiaru przekazywać Pana/Pani danych osobowych do państwa trzeciego lub organizacji międzynarodowej, w tym również do takich w stosunku do których Komisja Europejska stwierdziła odpowiedni stopień ochrony. g)    okres, przez który dane osobowe będą przechowywane: w zależności od charakteru 
korespondencji (np. korespondencja związana z roszczeniami do 10 lat, inna korespondencja – stosownie do przepisów regulujących kwestię, której dotyczy korespondencja). h)   przysługuje Panu/Pani prawo  do żądania od administratora danych dostępu do danych osobowych Pana/Pani dotyczących oraz 
ich sprostowania lub ograniczenia przetwarzania. i)     przysługuje Pani/Panu prawo do wniesienia skargi do polskiego organu nadzorczego lub organu nadzorczego innego państwa członkowskiego Unii Europejskiej, właściwego ze względu na miejsce zwykłego pobytu lub pracy lub ze względu na miejsce 
domniemanego naruszenia RODO.  j)      podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest dobrowolne, jednak niezbędne w celu rejestracji korespondencji i udzielenia na nią odpowiedzi, a także załatwienia sprawy, o ile korespondencja taki uprawniony wniosek zawiera. W przypadku niepodania danych 
korespondencja nie będzie procesowana. k)    W ramach prowadzenie rejestru korespondencji (przyjmowania korespondencji i udzielania na nią odpowiedzi) nie są podejmowane  zautomatyzowane decyzje. Dane osobowe nie są profilowane.

OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

terenów budownictwa jednorodzinnego  
w północno-wschodniej części miejscowości Kołbiel

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz.U. 2024 poz. 
1130 z późń. zm.) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 2024 poz. 1112 z późń. zm.) 
zawiadamiam o:

•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr XII/82/2025 z dnia 3 lutego 2025 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenów budownictwa jednorodzinnego w północno- 
-wschodniej części miejscowości Kołbiel;

• przystąpieniu do sporządzenia zmiany wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej 

wymienionego planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 4 kwietnia 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu 
elektronicznego. Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy  
w Kołbieli na adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel. 
Wójt Gminy Kołbiel
/-/ Sylwester Winek

Kołbiel, dnia 5 marca 2025 r.WÓJT GMINY KOŁBIEL

OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

dla części miejscowości Głupianka, dla części miejscowości Kąty i dla części miejscowości Oleksin
Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz.U. 2024 poz. 

1130 z późń. zm.) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 2024 poz. 1112 z późń. zm.) 
zawiadamiam o:

•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr XII/81/2025 z dnia 3 lutego 2025 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części miejscowości Głupianka, dla części miejscowości Kąty  
i dla części miejscowości Oleksin;

•  przystąpieniu do sporządzenia wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej 

wymienionego planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 4 kwietnia 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu 
elektronicznego. Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy  
w Kołbieli na adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel.
Wójt Gminy Kołbiel
/-/ Sylwester Winek

OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

dlaczęści miejscowości Lubice, dla części miejscowości Bocian, dla części miejscowości Wola Sufczyńska 
i dla części miejscowości Radachówka

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz.U. 2024 poz. 
1130 z późń. zm.) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 2024 poz. 1112 z późń. zm.) 
zawiadamiam o:

•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr XI/80/2025 z dnia 27 stycznia 2025 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części miejscowości Lubice, dla części miejscowości Bocian,  
dla części miejscowości Wola Sufczyńska i dla części miejscowości Radachówka;

•  przystąpieniu do sporządzenia wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej 

wymienionego planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 4 kwietnia 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu 
elektronicznego. Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy  
w Kołbieli na adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel. 
Wójt Gminy Kołbiel
/-/ Sylwester Winek

OGŁOSZENIE
o przystąpieniu do opracowania miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

dla części miejscowości Sufczyn, dla części miejscowości Gadka i dla części miejscowości Władzin
Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz.U. 2024 poz. 

1130 z późń. zm.) oraz art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 2024 poz. 1112 z późń. zm.) 
zawiadamiam o:

•  podjęciu przez Radę Gminy Kołbiel Uchwały Nr X/71/2024 z dnia 23 grudnia 2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części miejscowości Sufczyn, dla części miejscowości Gadka  
i dla części miejscowości Władzin;

•  przystąpieniu do sporządzenia wyżej wymienionego planu miejscowego;
•  przystąpieniu do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, dotyczącej projektu wyżej 

wymienionego planu miejscowego.
Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy. Dokumentacja jest wyłożona do wglądu w siedzibie 

Urzędu Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel, w godzinach pracy Urzędu.
Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejscowego oraz uwagi i wnioski do przeprowadzanej 

strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, w terminie do dnia 4 kwietnia 2025 r.
Wnioski składa się na piśmie utrwalonym w postaci papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 

elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formularzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu 
elektronicznego. Wnioski należy składać na adres: Urząd Gminy w Kołbieli, ul. Szkolna 1, 05-340 Kołbiel lub za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej na adres gmina@kolbiel.pl lub za pośrednictwem elektronicznej skrzynki podawczej Urzędu Gminy  
w Kołbieli na adres Skrytka EPUAP /vllc590j6w/

Formularz składania wniosków, zgodny z Rozporządzeniem Ministra Rozwoju i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r. w sprawie 
wzoru formularza pisma dotyczącego aktu planowania przestrzennego, jest dostępny na stronie internetowej Urzędu Gminy  
w Kołbieli oraz w siedzibie Urzędu Gminy w Kołbieli.

Wnioski złożone po upływie wyznaczonego wyżej terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 
Wniosek musi zawierać  imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej (o ile 

taki posiada)  wnioskodawcy, a także wskazanie, czy wnioskodawca jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości 
objętej wnioskiem. Wnioskodawca może także podać dodatkowe dane do kontaktu takie jak: adres do korespondencji lub numer 
telefonu. 

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Wójt Gminy Kołbiel. 
Wójt Gminy Kołbiel
/-/ Sylwester Winek

OGŁOSZENIA
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Od chwili swojego powstania Ot-
wock przyciągał wybitne postaci 

z różnych dziedzin wiedzy, ale prze-
de wszystkim lekarzy. Wielu z nich na 
trwałe wpisało się w historii medycyny, 
a nawet tworzyło podwaliny jej róż-
nych gałęzi. We współczesnej medy-
cynie widok kobiety lekarza nie dziwi, 
niektóre specjalności (np. pediatria, 
stomatologia) są wręcz całkowicie sfe-
minizowane. Ale nie zawsze tak było. 
Kobiety w medycynie pojawiły się w 
większej liczbie dopiero w XIX w., a w 
szczególności w jego drugiej połowie. 

Przeglądając różnego rodzaju 
wydawnictwa możemy przeczytać, 
że poczet polskich lekarek otwierają 
dwie panie, Maria de Colomb i Maria 
Zakrzewska. Jednak trzeba pamiętać 
że pierwsza z nich nie uzyskała for-
malnego wykształcenia medycznego, a 
prowadziła sanatorium wodolecznicze 
na podstawie specjalnego zezwolenia 
wydanego przez odpowiednią komisję 
we Wrocławiu. Druga z pań zaś stu-
diowała w Cleveland i całe swoje życie 
prowadziła praktykę lekarską w USA. 

Natomiast na terenie Polski (której 
wtedy na mapie politycznej nie było o 
czym trzeba pamiętać) pionierką w tej 
dziedzinie była bezapelacyjnie Anna 
Tomaszewicz-Dobrska. 

Warto przypomnieć, kim była spe-
cjalizująca się w chorobach kobiecych i 
pediatrii, pierwsza kobieta z dyplomem 
lekarskim w Cesarstwie Rosyjskim i… 
mieszkanka Otwocka.

\\\   Młodość i nauka
Anna Tomaszewicz-Dobrska uro-

dziła się 13 kwietnia 1854 r. w Mławie, 
w rodzinie zawodowego wojskowego. 
Jej ojciec Władysław, był zawodowym 
oficerem armii rosyjskiej w randze 
pułkownika, dowodzący odziałem 
żandarmerii stacjonującej w Mławie. 
Natomiast jej matka, Jadwiga z Kołacz-
kowskich, wywodziła się z rodziny zie-
miańskiej, mocno związana z ruchem 
niepodległościowym. Według zacho-
wanych przekazów już okoliczności 
urodzin Anny wskazywały, że będzie 
to osoba wyjątkowa. Urodziła się w 
czasie trwania szalejącej burzy, gdzie 
na niebie rozbłyskały ogromne błyska-
wice w akompaniamencie przeciągłych 
grzmotów. 

Uczyła się w Mławie, Łomży oraz 
na prywatnej żeńskiej pensji u p. Pasz-
kiewiczowej w Warszawie. W tym też 
czasie pod okiem profesorów Ślosar-
skiego i Dziewulskiego przygotowuje 
się do podjęcia studiów uniwersyte-
ckich, na które wyjechała mając 17 lat. 
Wybór padł na Uniwersytet w Zury-
chu, gdzie została studentką Wydziału 
Lekarskiego. Na piątym roku studiów 
otrzymała asystenturę u neurologa i 
psychiatry Eduarda Hitziga w Klinice 
Psychiatrii Uniwersytetu Zuryskiego. 

Pracę doktorską pt. „Przyczynek do 
fizjologii błędnika słuchowego” napi-
sała w 1877 r. pod kierunkiem znanego 
fizjologa prof. Ludimara Hermanna. Na 
jej podstawie uzyskuje stopień doktora 
medycyny. Studiowała też w Berlinie 
i Wiedniu. Po ukończeniu studiów 
zaproponowano jej przedłużenie asy-
stentury i wyjazd do Japonii. Jednak 
Anna Tomaszewicz  zdecydowała się 
na powrót do Warszawy.

\\\   Trudne początki  
w Warszawie i Petersburgu

Po studiach powróciła do War-
szawy, lecz nie mogła nostryfikować 
dyplomu ze względu na obowiązujące 
wówczas nad Wisłą rosyjskie prawo. 
Co prawda w 1860  r. otwarto nabór 
do Petersburskiej Akademii Medyczno-
-Chirurgicznej dla kobiet, jednak car 
Aleksander II szybko zabronił konty-
nuowania tej rekrutacji. Według niego 
praktykować mogli jedynie mężczyźni. 
Przełom nastąpił dopiero prawie 20 lat 
później, właśnie dzięki młodej Polce, 
mieszkance Otwocka. W Cesarstwie 
Rosyjskim kobieta nie mogła oficjalnie 
i samodzielnie wykonywać zawodu le-
karza. Jej aplikacja do Warszawskiego 
Towarzystwa Lekarskiego została od-
rzucona, pomimo pozytywnej opinii 
prezesa Towarzystwa, prof. Henryka 
Hoyera, który tak pisał o pracach na-
ukowych Anny: 

„Świadczą one o wielkich zdolnoś-
ciach autorki, jak również o zupełnym 
obznajmieniu się z celami i środkami 
medycyny. Autorka znajduje się zupeł-
nie na wysokości nowszego stanowiska 
nauki”.

W debacie publicznej, którą roz-
począł artykuł krytykujący studiujące 
kobiety i chwalący odrzucenie aplikacji 
Tomaszewicz-Dobrskiej, po jej stronie 
stanęli Aleksander Świętochowski, 
prof. Wiktor Szokalski i Bolesław Prus. 
Niestety ostatecznie w Warszawie od-
mówiono jej nostryfikowania dyplomu. 
W „Przeglądzie Lekarskim” relacjono-
wano: 

„Z żalem przyznać trzeba, że pannę 
T. na samym wstępie w jej zawodzie 
same tylko nieprzyjemności spotykają. 

Pragnęła (...) egzamin składać i udała 
się w tym celu do kuratora okręgu na-
ukowego, ten ją odesłał do ministra, a 
minister pozwolenia na to odmówił. 
Nadto ofiarowała swoje usługi  Towa-
rzystwu Czerwonego Krzyża, ale od-
rzuciło jej propozycję”.

Nie mogąc nostryfikować dyplomu 
w Warszawie, za namową przyjaciół, 
wyjechała do Sankt Petersburga aby 
tam, przy carskim dworze, upominać 
się o swoje prawa i nostryfikację szwaj-
carskiego dyplomu. 

\\\   Pomoc przyszła z…  
haremu

Niestety w Petersburgu czekał ją 
kolejny zawód. Okazało się, że w 1876 
r. car wydał zarządzenie, zabraniają-
ce poddanym rosyjskim studiowania 
właśnie w Zurychu. Jak się okazało, w 
tej beznadziejnej sytuacji niespodzie-
wanie zapaliło się przysłowiowe świa-
tełko w mrocznym tunelu. W tym cza-
sie do stolicy imperium, czyli do Peters-
burga, zawitał z kilkumiesięczną wizytą 
zaprzyjaźniony sułtan wraz z całym 
haremem. W związku z tym petersbur-
ska Akademia Medyczno-Chirurgiczna 
poszukiwała lekarki płynnie władają-
cej językami niemieckim, angielskim 
i francuskim do otoczenia opieką me-
dyczną tego haremu. Ciekawe dlaczego 
nie mogli znaleźć takiej kandydatki? 
To właśnie w tym momencie szczęście 
uśmiechnęło się do Anny Tomaszewicz, 
która biegle znała wszystkie wymaga-
ne języki i posiadała dyplom lekarski, 
czyli spełniała wymagania. Wobec tego 
ówczesne władze postanowiły nie zwa-
żać na obowiązujące przepisy i udzielić 
młodej Polce zezwolenie na studiowa-
nie w petersburskiej Akademii, dopusz-
czając do końcowych egzaminów. W 
międzyczasie podjęła pracę medycznej 
opiekunki haremu wspomnianego suł-
tana. Tak tą sytuację wspominała Anna 
Tomaszewicz w liście do zaprzyjaźnio-
nej z nią Elizy Orzeszkowej: 

„Ja sama byłam studentką zurich-
ską i nie zostałabym dopuszczona do 
żadnego egzaminu w Petersburgu, gdy-
by nie czysto wypadkowa okoliczność”.

Po powrocie do Warszawy w 1880 
r., już jako „legalna” lekarka, rozpoczęła 
prywatną praktykę, specjalizując się 
w chorobach kobiecych i pediatrii. W 
1881 r. wyszła za mąż za warszaw-
skiego laryngologa doktora Konrada 
Dobrskiego, który był jednym z tych, 
którzy w pamiętnym głosowaniu w 
Warszawskim Towarzystwie Lekar-
skim opowiedział się za jej kandydatu-
rą i był gorliwym jej obrońcą na łamach 
redagowanego przez siebie warszaw-
skiego miesięcznika „Zdrowie”. Po ślu-
bie z Konradem zamieszkała razem z 
nim w Otwocku przy ul. Sienkiewicza, 
gdzie prowadziła prywatną praktykę i 
przyjmowała pacjentów. Dom małżon-

ków Dobrskich stał dokładnie w miej-
scu gdzie obecnie znajduje się Teatr im. 
Stefana Jaracza (i siedziba MOKTiS-u) 
przy ul. Armii Krajowej 4.

\\\   Dalsza kariera
Przełomowym rokiem w jej karie-

rze jest rok 1882, kiedy to w Warszawie 
wybucha groźna epidemia zakażenia 
połogowego. W celu jej zwalczenia i 
ratowania wielu istnień ludzkich po-
wstało kilka przytułków położniczych 
m.in. z fundacji największego warszaw-
skiego finansisty. Zostaje wyróżniona 
przez Stanisława Kronenberga, funda-
tora przytułku nr 2, znajdującego się 
przy ul. Prostej. To on poparł kandy-
daturę Tomaszewicz-Dobrskiej, która 
wciąż miała wielu przeciwników w 
świecie lekarskim. Powierzone jej kie-
rownictwo nie przerwanie sprawuje 
przez 29 lat do 1911 r. W przytułku tym 
rocznie otrzymywało tu fachową opie-
kę i pomoc lekarską w okresie porodu 
500-700 kobiet. Jak podają statystyki 
w okresie działalności placówki, śmier-
telność chorych zmalała do 1%, co było 

ewenementem w skali światowej, bu-
dząc zainteresowanie wielu uczonych 
polskich i zagranicznych. Przytułek 
ten służył także jako ośrodek szkolący 
lekarzy, położne i personel pomocni-
czy. Z czasem dr Anna Dobrska stała 
się wielkim autorytetem lekarskim i 
była darzona zaufaniem społecznym. 
Od 1890 r. była też lekarzem kwali-
fikacyjnym dzieci na kolonie letnie. 
Pełniła także funkcję członka zarządu 

Towarzystwa Kolonii Letnich dla dzieci. 
Wraz z Aleksandrem Świętakowskim, 
Kazimierzem Natansonem, Tadeuszem 
Balickim, Janem Kreczmarem i Bolesła-
wem Rotwandem w dniu 25 listopada 
1906 r. powołała do życia Towarzystwo 
Kultury Polskiej, które stawiało sobie 
za cel: zakładanie szpitali, ochronek, 
klubów, muzeów, galerii, domów ludo-
wych, podnoszenie poziomu wiedzy 
społeczeństwa, tworzenie wszelakich 
szkół i kursów, wydawanie czasopism 
i książek, organizowanie towarzystw i 
spółek przemysłowych, wszczepianie 
społeczeństwu zasad moralnych, ludz-
kich i obywatelskich. 

Oprócz pracy lekarskiej, społecznej 
i twórczej Anna Dobrska wielokrotnie 
publicznie wypowiadała się na temat 
znaczenia praw kobiet. Razem z Marią 
Konopnicką i Elizą Orzeszkową dopro-
wadziły w 1907r. do I Zjazdu Kobiet 
Polskich, gdzie określono rolę Kobiety 
– Polki w życiu społeczno-politycznym 
kraju. 

To tylko niektóre z osiągnięć tej 
nietuzinkowej Polski. 

\\\   Emerytura i śmierć
W wieku 58 lat i po ponad 30 latach 

pracy zawodowej w służbie zdrowia 
przechodzi na emeryturę co nie prze-
szkadza jej w dalszej pracy społecznej. 
Po śmierci męża i powołaniu syna do 
wojska zapada na gruźlicę płuc. Cho-
roba, na którą zapadła w konsekwencji 
doprowadza ją do zgonu. Anna Toma-
szewicz-Dobrska umiera w Warszawie 
w przeddzień odzyskania przez Polskę 
niepodległości w dniu 12 czerwca 1918 
r. Jej prochy zostały złożone w grobow-
cu rodzinnym Dobrskich na warszaw-
skich Powązkach w kwaterze 178 rząd 
5, miejsce 3-4.

Podczas pogrzebu najbliższa rodzi-
na i przyjaciele wykonali ostatnią jej 
wolę tj. żeby zamiast kupowania kwia-
tów i wieńców na jej grób, zebrani prze-
znaczyli zaoszczędzone w te sposób 
środki na dziecięcą fundację „Kropelka 
mleka”. Co oczywiście uczyniono. 

Paweł Ajdacki

Doktor w spódnicy – historia 
niezwykłej lekarki z Otwocka

FO
T. 

PA
W

EŁ
 A

JD
AC

KI

ŹR
ÓD

ŁO
: W

W
W

. F
UN

DA
CJ

A.
ST

AR
E-

PO
W

AZ
KI

.P
L

Otwock – Teatr im. Stefana Jaracza 
w zimowej szacie. W tym miejscu stał 
dom Anny Tomaszewicz-Dobrskiej

Anna Tomaszewicz-Dobrska

Tablica na grobie Anny Dobrskiej
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POZIOMO: 1) w parze z miłością; 7) skaj- 
lajt, okno na jachcie; 11) mięso na mie- 
lone; 14) miejskie z plażą; 15) Wiktor, 
były prezydent Ukrainy; 16) słynny 
wodospad na granicy Kanady i USA; 
17) anoreksja mężczyzn; 19) elegan- 
cki, wytworny mężczyzna; 20) stolica 
Australii Zachodniej; 22) obszar leśny 
po wycięciu drzew; 24) na szyi kibica 
piłkarskiego; 29) podkuwał konie; 
30) miasto z Operą Leśną; 33) rodzaj 
odznaczenia; 34) podawany choremu; 
35) pierwszy mężczyzna w mitologii 
nordyckiej; 36) nie przegotowana woda 
potocznie; 37) występuje przed kamerą; 
38) pomieszczenie z towarami na stat- 
ku; 40) dźwięk o określonej wysokości;  
41) papuga nestor; 43) krótki bicz z rącz- 
ką; 44) do prasowania; 47) niebieskie to 
gwiazda; 48) najwyższa góra Armenii; 
49) słynna niemiecka maszyna kodują- 
ca rozszyfrowana przez Polaków; 51) wto- 
rek i sobota; 53) badanie zlecane przez 
sąd; 56) rozładowuje się w samocho- 
dzie; 58) dekoracyjna lampa w ogro- 
dzie; 59) francuska kraina historyczna 
z Metz; 60) polska dzielnica Nowego 
Jorku; 61) Piątkowska, polska poetka;  
63) myszy i bobry; 64) pasuje do garnka. 
PIONOWO: 1) ukryte, trudno dostęp- 
ne zakątki; 2) księżyc Marsa; 3) ciżba,  
tłok; 4) bębenkowa lub fotograficzna; 
5) wapń; 6) pęknięcie w kąciku ust; 8) 
naczynie na kwiaty; 9) obok pików w 
talii; 10) robotnik przy krośnie; 12) le- 
karstwo na niby; 13) dział przemysłu  
z krosnami; 18) obchodzi rocznicę uro- 
dzin; 21) niechęć, odraza, wstręt; 22) are- 
na dla szermierzy; 23) nazywana kozią  
rutą; 25) przetrzymywany przez porywa- 
czy; 26) parlament regionalny w Niem- 
czech; 27) utrzymuje statek w miejscu; 
28) generał w marynarce wojennej; 
30) Sc dla chemika; 31) zawierają go 
pomidory i banany; 32) do ścierania sera; 
39) badacz jaskiń; 42) noszona przez 
księży; 45) zdawany przez studenta;  
46) inaczej sapa, ryba; 50) prześmiewca, 
szyderca; 52) biegi lub regaty; 54) mo- 
zaikowe na ścianach; 55) Prost, były 
kierowca Formuły 1; 56) umowa o pracę 
dla aktora; 57) zawiera kazeinę; 62) Gore, 
były wiceprezydent USA.

Litery z pól 
ponumerowanych 
od 1 do 30  
utworzą  
rozwiązanie
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 OBWIESZCZENIE WÓJTA GMINY WIĄZOWNA
o konsultacjach społecznych projektu  

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
pn. „Malcanów Jeździecka – Letnia Bis”  

Na podstawie art. 17 pkt 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (Dz. U. z 2024 r. poz. 1130 z późn. zm.) oraz w związku z realizacją uchwały nr 8.LXXV.2024 
Rady Gminy Wiązowna z dnia 30.01.2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego pn.: „Malcanów Jeździecka – Letnia Bis” zawiadamiam 
o rozpoczęciu konsultacji społecznych wyżej wskazanego projektu planu miejscowego. Granica 
opracowania planu miejscowego została określona w ww. uchwale Rady Gminy Wiązowna.

Równocześnie, na podstawie art. 39, art. 46 pkt 1, art. 54 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t. j. Dz. U. z 2024 r., poz. 1112) zawiadamiam, 
że ww. projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego podlega strategicznej ocenie 
oddziaływania na środowisko, w tym zapewnieniu możliwości udziału społeczeństwa w konsultacjach 
publicznych.
Konsultacje społeczne będą prowadzone od 5 marca 2025 r. do 2 kwietnia 2025 r. w formie: 
I. Zbierania uwag do projektu planu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko. 
Interesariusze mogą składać uwagi do projektu planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na 
środowisko w ramach konsultacji społecznych oraz strategicznej oceny oddziaływania na środowisko. 
Uwagi należy składać wyłącznie za pomocą formularza. Formularz do składania uwag dostępny jest na 
stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy Wiązowna (https://bip.wiazowna.pl)  
w zakładce – Poradnik Interesanta – Planowanie Przestrzenne – Pismo dotyczące aktu planowania 
przestrzennego – Wniosek oraz w siedzibie tut. Urzędu Gminy. 
Uwagę składa się do Wójta Gminy Wiązowna:
• osobiście w Biurze Obsługi Klienta Urzędu Gminy Wiązowna;
• korespondencyjnie na adres: Urząd Gminy Wiązowna ul. Lubelska 59, 05-462 Wiązowna;
• za pomocą poczty elektronicznej na adres: urzad@wiazowna.pl;
•  za pośrednictwem platformy e-PUAP, skrytka: /UrzadGminyWiazowna/SkrytkaESP lub /

GminaWiazowna/SkrytkaESP;
• za pośrednictwem systemu e-Doręczenia, adres: AE:PL-81426-32064-WGWBG-14.
Uwagi powinny zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby oraz 
adres poczty elektronicznej, o ile wnioskodawca taki posiada, a także wskazanie, czy wnioskodawca 
jest właścicielem lub użytkownikiem wieczystym nieruchomości objętej wnioskiem. Składanie 
uwag z użyciem adresu e-mail i adresu skrytki ePUAP równoznaczne jest z wyrażeniem zgody na 
przetwarzanie tych adresów. W treści uwagi istotne jest zawarcie informacji obejmującej nazwę 
planu miejscowego, którego dotyczy dana uwaga. Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest 
Wójt Gminy Wiązowna. Uwagi złożone po wyznaczonym terminie nie zostaną rozpatrzone.
II. Spotkania otwartego poprzedzonego prezentacją projektu planu. 
Spotkanie otwarte odbędzie się w dniu 20 marca 2025 r. (czwartek) o godz. 16.00 do 17.00 w sali 
konferencyjnej Urzędu Gminy Wiązowna – ul. Lubelska 59, Wiązowna. 
III. Dyżuru projektanta
W dniu 20 marca 2025 r. (czwartek) o godz. 17.00 do 18.00 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy 
Wiązowna – ul. Lubelska 59, Wiązowna odbędzie się dyżur projektanta planu miejscowego.   

Projekt ww. planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko zostanie 
udostępniony w Biurze Obsługi Mieszkańca Urzędu Gminy Wiązowna w godzinach pracy 
Urzędu, zostanie również zamieszczony na oficjalnym portalu informacyjnym Gminy Wiązowna  
(www.tuwiazowna.pl) oraz w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy (www.bip.wiazowna.pl, 
zakładka „Planowanie Przestrzenne – Rejestr Urbanistyczny – Procedury planistyczne”).

 Wójt Gminy Wiązowna Janusz Budny

Klauzula informacyjna:
1.  Administratorem przetwarzanych danych osobowych w Urzędzie Gminy Wiązowna w związku z wykonywaniem 

zadań publicznych jest Wójt Gminy Wiązowna z siedzibą w Wiązownie, ul. Lubelska 59, 05-462 Wiązowna.
2.  W sprawach ochrony danych osobowych można kontaktować się z Inspektorem Ochrony Danych  – tel. 22 18 000 27 

lub 28 wew. 20, email: iod@wiazowna.pl, lub pisemnie na adres urzędu.
3.  Dane osobowe Klientów przetwarzane będą w celu realizacji zadań publicznych określonych przepisami prawa tj. 

sporządzenia planu ogólnego gminy i nie będą udostępniane podmiotom innym, niż upoważnione na podstawie 
przepisów prawa.

4.  Dane osobowe Klientów przechowywane będą do czasu realizacji obowiązku wynikającego z przepisów prawa 
ustawowego lub prawa miejscowego lub do czasu realizacji określonego zadania/projektu.

5.  Klient posiada prawo dostępu do treści swoich danych oraz prawo ich sprostowania, usunięcia, ograniczenia 
przetwarzania, prawo do przenoszenia danych, prawo wniesienia sprzeciwu, prawo do cofnięcie zgody w dowolnym 
momencie bez wpływu na zgodność z prawem przetwarzania, którego dokonano na podstawie zgody przed jej 
cofnięciem.

6.  Klient ma prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego obecnie do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych 
gdy uzna, że przetwarzanie danych osobowych dotyczących Klienta narusza przepisy ochrony danych osobowych,

7.  Podawanie danych osobowych w zakresie wymaganym obowiązującymi przepisami prawa jest obowiązkowe.  
W pozostałych przypadkach podawanie danych osobowych ma charakter dobrowolny.

8.  Dane osobowe Klienta nie będą podlegały zautomatyzowanemu podejmowaniu decyzji, w tym profilowaniu.
9.  Administrator nie ma zamiaru przekazywać danych osobowych Klienta do państwa trzeciego lub organizacji 

międzynarodowej.

Wiązowna dnia 05.03.2025 r.WPP.6721.3.2024.SB/MI

 DAM PRACĘ 

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395 

 Pana emeryt rencista na parking  
Otwock tel. 505 387 116

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

 Zatrudnię do obróbki metalu:  
wiercenie, frezowanie, toczenie, Łubna, 
tel. 602 253 180      

SPRZEDAM 

 Łańcuszek złoty 14 karatów gruby  
męski z krzyżykiem ładny sprzedam  
c. 240 zł/g, Otwock, 729889492   

KUPIĘ 

 Antyki, Szkło Kolorowe, Obrazy,  
Porcelanę, Militaria, Biżuterię PRL-u,  
Figurki, Rzeźby, Ozdoby Choinkowe,  
Monety, Medale, Kolekcje, Pikasiaki, 
Grzegorz, 697 033 983

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, tel. 504 017 418   

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 WYCINKA DRZEW Z PODNOŚNIKA  
KOSZOWEGO 15M, RĘBAK, USŁUGI  
MINIKOPARKAMI 2 I 3 TONY, KOPARKO-
-ŁADOWARKA, PORZĄDKOWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH, WYBURZENIA,  
NIWELACJA TERENU TEL. 537 537 450

 Pozwolenia na użytkowanie dla starych 
domów. Legalizacje samowoli  
budowlanych sprzed lat, KIEROWNIK  
BUDOWY, tel. 695 451 655

Rozliczenia PIT, obsługa księgowa,  
tel. 786 851 000 

 Ścinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres.  
Czyszczenie działek kompleksowo.  
Tel. 694 910 163

 Kuchnie, szafy, garderoby, meble  
na wymiar, cięcie na CNC drewno, MDF, 
plexi, tel. 501020572

 Usługi budowlane Termomodernizacja 
Drobne naprawy budowlane Budowa  
garaży Wykonujemy małe zlecenia 
789285029 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej,  
mycie okien 508 65 20 30 

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352 

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Hydraulik, złota rączka, tel. 733159220

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

 Anteny, Internet, Konfiguracja sprzętu. 
Zadzwoń 501700315

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

 Cyklinowanie, Parkiety 502514388

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 Wywóz gałęzi 519874891 

 Wycinka drzew tel. 505 591 721  

 Spawanie, tel. 608 030 808 

DOBRY HYDRAULIK z Piaseczna  
- wyróżniają nas ROZSĄDNE CENY.  

Wykonujemy nowe  
i modernizujemy istniejące instalacje. 

Tel. 608 030 808 

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Renowacja mebli, tel. 510 266 143

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

 Ocieplenia, elewacje, tel. 730 358 998

 Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Glazura, remonty, tel. 609 926 758   

AUTO-MOTO KUPIĘ

 SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Działka leśna 3000 m2, Prażmów, tel. 
602 770 361, 791 394 791

 Działki budowlane 800 m2, 1200 m2 k. 
Prażmowa, tel. 602 770 361, 791 394 791

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Wynajmę nieruchomość w centrum 
Prażmowa: plac utwardzony 3500 m kw, 
hala magazynowa 400 m kw, biuro 
+ pom socjalne, waga najazdowa 30 ton, 
tel 605 166 602 

 Lokal 32 m2 ul. Młynarska 17  
w Piasecznie do wynajęcia. Gotowy 
 dla fryzjera, kosmetyczki czy na biuro. 
504212677 

 Pawilon 28m2 Piaseczno,  
ul. Szkolna 13C, „Pod Kopułą”, nr 18A, 
509867238 

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

ZDROWIE 

 PROTEZY ZĘBOWE. Naprawa.  
Piaseczno i okolice.Tel.: 502 031 221

MATRYMONIALNE 

 Poszukuję kobiety w wieku 50-60 lat, 
najchętniej wdowy, dobrze by było  
z prawem jazdy, do starszego Pana,  
który jest na chodzie, u którego  
by zamieszkała, 517624224

RÓŻNE 

 Skup złomu, ul. Puławska 34 (teren  
Kubara Lamina), 515273148, 506264111 

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ POWIAT 

Sprawdzamy, co słychać  
w lokalnym sporcie.  
A tam „ciężki bój” w Troszynie, 
wizyta cenionego eksperta  
i przygotowania do startu 
ligi.

K ibice niższych lig piłkarskich, któ-
rzy ostatnie spotkanie rundy je-

siennej IV Ligi obejrzeli w listopadzie, 
mogą odetchnąć z ulgą – rozgrywki 
wreszcie wróciły. 

\\\   Zimny prysznic  
na inaugurację

W miniony weekend odbyła się in-
auguracja futbolowej wiosny. Nieste-
ty początek nie był udany dla graczy 
Józefovii Józefów, która jako jedyna 
reprezentuje powiat otwocki na tym 
szczeblu.

Zadanie było niezwykle ciężkie – 
Józę czekał wyjazd na stadion wiceli-
dera, KS CK Troszyn. Ekipa, która jest 
zdeterminowana do tego, aby powal-
czyć o awans, postawiła gościom bar-
dzo trudne warunki.

Już w 17. minucie meczu Troszyn 
wyszedł na prowadzenie po bramce 
Mariusza Wierzbowskiego. Niedługo 
później swojego gola strzelił Jakub Ty-
ska, zaś krótko przed gwizdkiem arbi-

tra na przerwę Wierzbowski skomple-
tował dublet.

Wracający do bramki Józefowa Pa-
tryk Przybysz nie miał łatwego dnia. W 
swoim jubileuszowym, 150. spotkaniu 
w barwach klubu wiele razy musiał 
wyciągnąć piłkę z siatki. W drugiej od-
słonie starcia brylował Kolumbijczyk 
Edgardo Ruiz, dwukrotnie pokonując 
golkipera przyjezdnych. Ostatecznie 
stanęło na wyniku 5:0 dla Troszyna.

W najbliższą sobotę (8 marca) o 
godzinie 14:00 w Garwolinie kolejne 
bardzo ważne starcie dla Józefovii – jej 
rywalem będzie miejscowa Wilga. Oba 
zespoły nie mogą być pewne utrzyma-
nia w lidze, ale jak na razie lepiej radzi 
sobie przeciwnik, który z dorobkiem 20 
punktów zajmuje 12. pozycję w stawce. 
Podopieczni trenera Arkadiusza Grzy-
ba są z kolei na 16. miejscu i mają taką 
samą liczbę oczek jak plasujący się wy-
żej Tygrys Huta Mińska (po 14).

\\\   Nauka od najlepszych
Pozostajemy przy Józefovii Józe-

fów, która stawia na rozwój swojej ka-
dry trenerskiej, organizując specjalne 
szkolenia. Po zeszłorocznym spotkaniu 
z trenerem Rakowa Częstochowa Mar-
kiem Papszunem klub odwiedził Mar-
cin Dorna, były selekcjoner młodzie-
żowych reprezentacji Polski, nazwisko 
doskonale znane fanom piłki nożnej. 

Prelekcja obecnego dyrektora sporto-
wego Polskiego Związku Piłki Nożnej 
dotyczyła zachęcania zawodników do 
pozytywnego ryzyka, a dyskusja ob-
jęła kluczowe aspekty nowoczesnego 
futbolu.

– Dorna podkreślał, że zdolność do 
wygrywania pojedynków to fundament 
skutecznej ofensywy. Trenerzy powinni 
kształtować w zawodnikach odwagę i 
kreatywność w starciach z rywalem, za-
miast nadmiernie ograniczać ich decy-
zje taktyczne. Szkoleniowiec zaznaczył, 
że w reprezentacjach młodzieżowych, 
które prowadził, kluczowe było szyb-
kie odbieranie piłki i natychmiastowe 
przejście do ataku. Współczesny futbol 
wymaga od zawodników intensywnej 
pracy bez piłki i świadomości prze-
strzennej, aby skutecznie zamykać ry-
walom możliwości rozegrania. Poświę-
cił także wiele uwagi aspektowi men-
talnemu w pracy z młodymi piłkarzami. 
Zwracał uwagę, że trener nie tylko uczy 
taktyki i techniki, ale także kalkuluje ry-
zyko, analizując, kiedy warto zachęcać 
zawodnika do odważniejszych decyzji, 
a kiedy wymagana jest większa dyscy-
plina taktyczna – relacjonuje Józefovia 
Józefów.

– Prelekcja Marcina Dorny była 
kolejnym krokiem w rozwoju akade-
mii i zespołów seniorskich Józefovii. 
Trenerzy wynieśli z niej cenne wska-

zówki, które będą mogli zastosować w 
codziennej pracy z młodymi zawodni-
kami – dodaje klub z Józefowa.

\\\   Pogrom  
przed powrotem do gry

Już tylko kilka dni dzieli Advit Wią-
zowna od rozpoczęcia rywalizacji w 
rundzie wiosennej Amnis Energia Ligi 
Okręgowej. Zespół, który ma realne 
szanse na wywalczenie awansu do V 
Ligi, zakończył już okres przygotowaw-
czy i koncentruje się na najbliższym 
rywalu.

W sobotę na sztucznym boisku w 
Otwocku Advit zmierzył się z Płomie-
niem Dębe Wielkie. Mecz kontrolny z 

12. ekipą siedleckiej okręgówki poka-
zał siłę ofensywy drużyny z Wiązowny.

Advit rozgromił rywali aż 8:1! 
Strzelcami goli byli: Jakub Wesołow-
ski, Grzegorz Witan, Adrian Rak, Jakub 
Jastrzewski (dublet) i niezawodny Filip 
Prochowski (dublet). Spotkanie mogło 
zakończyć się jeszcze wyższym rezul-
tatem, ale w niektórych momentach 
brakowało skuteczności.

Zwycięstwo na pewno podniosło 
morale aktualnie 3. zespołu ligi, któ-
ry już w tę niedzielę o godzinie 16:00 
zagra na wyjeździe z Progresem War-
szawa. Przeciwnik to 12. drużyna w 
stawce.

Rafał Lipski

Sportowe podsumowanie weekendu
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Advit Wiązowna gotowy na rozpoczęcie piłkarskiej wiosny


